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Centrální banka snížila úrokové sazby 
 
 
Markéta ŠEVČÍKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Česká republika je, dneškem počínaje, ekonomickým rekordmanem, má totiž nejlevnější peníze v celé 
Evropské unii. Centrální banka totiž snížila úrokové sazby. Překvapivě dokonce o třičtvrtě 
procentního bodu. Hlavní úroková sazba, od které se odvíjí úročení komerčních úvěrů, tak klesla na 
dvě celé sedmdesát pět setin procenta. A i Evropa zlevňuje peníze, a to dokonce více, než všichni 
čekali. O nastavení měnové politiky dnes rozhodovala i Evropská centrální banka a Bank of England. 
Evropská centrální banka snížila základní úrokovou sazbu na tři celé dvacet pět setin procenta. Snížení 
v tomto rozsahu se na finančních trzích čekalo a jeho hlavním důvodem má být zmírnění dopadů 
finanční krize na ekonomiku eurozóny. Co to všechno bude v praxi znamenat? O tom už více s 
ekonomem Danielem Münichem z CERGE-EI, dobrý večer. 
 
Daniel MÜNICH, ekonom, CERGE-EI 
-------------------- 
Dobrý večer. 
 
Markéta ŠEVČÍKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Vy jste v posledních deseti letech coby ekonomický poradce spolupracoval se Světovou bankou, 
Mezinárodním měnovým fondem, OECD i Evropskou unií, pojďme proto nejdříve k Evropské 
centrální bance. Je to snížení úrokových sazeb skutečně tím správným receptem na zmírnění dopadů 
finanční krize? 
 
Daniel MÜNICH, ekonom, CERGE-EI 
-------------------- 
Tak určitě to není jediným receptem, ale je to důležitý krok, který je součástí toho úsilí zmírnit ty 
dopady, které nás, teda tím myslím ekonomiku, čekají. Ta finanční krize totiž ještě dostatečně 
nepropukla plně v tom sektoru, který cítí všichni lidé. To znamená továrny, práce, zaměstnání. Takže 
všechny ty centrální banky se snaží udělat ten krok co nejdřív, aby ty dopady přišly, pokud možno, 
včas. 
 
Markéta ŠEVČÍKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
To rozhodnutí Evropské centrální banky se ale očekávalo, totéž ovšem nelze říci o rozhodnutí naší 
centrální banky, která tím snížením úrokových sazeb mnohé ekonomy překvapila. Potřebuje vůbec 
česká ekonomika tak razantní snížení sazeb, naposledy to centrální banka udělala před šesti lety v roce 
1992. Tehdy k tomu ovšem měla poněkud jiné důvody. 
 
Daniel MÜNICH, ekonom, CERGE-EI 
-------------------- 
Já neznám úplně všechny informace, které měla bankovní rada, když toto rozhodnutí dělala. Mám 
takové tušení, že se začíná ukazovat, že ta finanční krize se do té naší ekonomiky skutečně začíná 
promítat, že nás česká koruna nijak zvlášť nechrání a že i naše podniky tím, že jsou financovány 



především z bank, začínají pociťovat prostě dopady té krize a že centrální banka při tomto zjištění se 
prostě rozhodla reagovat zásadnějším způsobem, než možná čekaly finanční trhy. 
 
Markéta ŠEVČÍKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A může býti ještě hůř, protože původně řada vašich kolegů tvrdila, že nás právě to, že nemáme euro, 
velmi jaksi ubrání od důsledků té krize. 
 
Daniel MÜNICH, ekonom, CERGE-EI 
-------------------- 
Tak já si myslím, že mít, nebo nemít euro, není to klíčové, když se podíváme na řadu zemí, které už 
měly problémy a také euro nemají a neuchránilo je to v tomto smyslu, to není relevantní. Jde o stav 
veřejných financí, stav a flexibilitu ekonomiky, jak se dokáže těm věcem přizpůsobit a samozřejmě 
míra, do které jsou národní finanční trhy namočené do těch finančních operací, kde ty problémy 
nastaly. 
 
Markéta ŠEVČÍKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Objevily se i názory, že ten dnešní krok centrální banky by mohl poté vyvolat lehkou paniku na 
finančních trzích. Nehrozí díky těm nejlevnějším penězům odliv kapitálu z Česka? 
 
Daniel MÜNICH, ekonom, CERGE-EI 
-------------------- 
No, je to, já si myslím, že ne, prostě banka snížila ty úroky o něco víc, než finanční trhy čekaly, takže 
tomu bude krátkodobě odpovídat i ta reakce, ale nějakých, nějaké paniky bych se neobával. 
 
Markéta ŠEVČÍKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A když budeme na závěr praktičtí, co se tedy bude dít, co konkrétně nastane po dnešním kroku 
centrální banky, zlevní hypotéky, leasingy, co vlastně zlevní a co naopak podraží, co bude horší. 
 
Daniel MÜNICH, ekonom, CERGE-EI 
-------------------- 
No, je to trochu věštění z koule, protože ta situace je jedinečná, my jsme ji tady v Evropě a ve světě 
vlastně neměli, od II. světové války něco takového se nestalo, takže předvídat, co se stane, já bych 
nečekal, že budou nějakým způsobem zlevňovat hypotéky, protože ta finanční krize bude zasahovat 
postupně banky a firmy, takže spíš to zmírní nárůst, který by nás čekal normálně. 
 
Markéta ŠEVČÍKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak doufejme, uvidíme, jak se situace vyvine. Já za komentář k dnešním krokům jak naší centrální 
banky, tak Evropské centrální banky stran snižování úrokových sazeb děkuji ekonomu Danielu 
Münichovi z CERGE-EI, pěkný večer. 
 
Daniel MÜNICH, ekonom, CERGE-EI 
-------------------- 
Pěkný večer. 
 
 


